
CHCETE OBEC PŘESVĚDČIT? 
SDĚLTE, KOLIK JSTE ZAPLATILI 

NA DANÍCH.

Někteří provozovatelé podporovali systém 
odvodů na veřejně prospěšné účely a míst-
ních poplatků právě kvůli tomu, že umož-
ňoval provozovateli, aby odevzdával část 
svého výnosu adresně přímo obci či městské

části, kde podniká. Bohužel současný systém loterní daně 
neumožňuje, aby provozovatel platil obecní podíl přímo do 
místní pokladny. Místo toho prostředky odvedené provozova-
teli procházejí jednotným inkasním místem a jsou přerozděle-
ny mezi obce na principu počtu povolených zařízení na jejich 
území. Tento princip vlastně znemožňuje, aby provozovatel 
sám spočítal, kolik náleží z jeho daní konkrétní obci. Nezná 
totiž celkový výnos loterní daně v celé ČR ani počet povo-
lených zařízení na celostátní či místní úrovni. Existuje tedy 
nějaká cesta, jak obci dát najevo, že se provozovatel zasloužil 
o zlepšení její fi nanční situace?
Sdružení Unie herního průmyslu ČR-UNASO doporučuje 
provozovatelům, kteří mají zájem připomenout obci jejich 
fi nanční přínos, aby zaslali radnici dopis, kde uvedou celkový 
výnos loterní daně, který vygenerovala zařízení povolená na 

Provozovatelé heren a kasin mají v zásadě dva nástroje, jak přesvědčovat obce k podpoře 
(či spíše toleranci) svého podnikání: společenskou odpovědnost (cynicky řečeno opatření, aby herny 

omezily svoji viditelnost, takže přestanou vadit podle hesla „sejde z očí, sejde z mysli“) 
a fi nanční přínos pro obecní pokladnu. Tématem tohoto článku je druhý, tedy fi nanční, argument. 

Ale jak přesvědčit obce o svém fi nančním přínosu, když výnos loterní daně od všech místních 
provozovatelů protéká k radnicím anonymně přes 

státní pokladnu?



jejím území. Přestože vzhledem k centrálnímu zprůměrování tržeb v celé ČR může 
být realita jiná, pro obec se jedná o relevantní odhad, kolik jí konkrétní provozova-
tel do rozpočtu přináší. V praxi je tento postup vhodnější spíše pro provozovatele, 
kteří jsou na území obce silní a vygenerovali výnos nikoliv nepatrný.
Problémem sui generis je, jak informovat městské části statutárních měst (MČ), 
které dříve byly přímým příjemcem místních poplatků. Zaprvé podle současné 
legislativy výnos loterní daně nesměřuje do MČ, ale na magistrát, na jehož libovůli 
je rozdělení takto získaných prostředků. Městské části tak nemají jistou z loterní 
daně ani korunu. Zadruhé i kdyby měl magistrát ochotu peníze do MČ rozdělit, 
neexistuje zákonem stanovený systém, jak to udělat. UHP ČR-UNASO vnímá jako 
spravedlivé, aby se výnos loterní daně ve statutárních městech dělil mezi MČ na 
stejném principu jako mezi města samotná, tedy podle počtu povolených zařízení. 
Podle tohoto principu můžou použít provozovatelé metodu dopisu i na úrovni MČ 
a sdělit jim, jakého spravedlivého podílu na loterní dani by se měli po magistrátu 
dožadovat.
Aktuální situace je taková, že města a obce na svůj podíl z loterní daně teprve 
čekají. Do dnešního dne podle veřejných vyjádření měst nedorazila na jejich účty 
z tohoto zdroje ani koruna.
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